
Milí přátelé, bratři a sestry, 

sestra šéfredaktorka už se na nás dívá z druhého 
břehu a docela slyším její sice laskavé, ale 
důrazné a opakované: Už jsi se dala do toho 
Nahoru? Ano, ano, Jarmilo, už je stanovený den, 
kdy další číslo vyjde. To víš, nebude to ONO, je 
to takový zkušební kus, ale odkládat se to nedá. 
Už od května Tě tu nemáme, proběhlo toho tolik, 
byli jsme na dovolené, výlet z Okoře do 
Tuchoměřic se taky povedl, u nás v synagoze se 
četlo v rámci Noci literatury, advent tluče na 
dveře…  

Čím jsem starší, tím více si cením klidu, 
možnosti sednout si a v duchu (Duchu) probrat 
události, myšlenky, snažím se nehonit, ale 
spočinout, srovnat priority, zaměřit se na to 
důležité, s Bohem to probrat v modlitbě, nechat 
si čas na zaslechnutí tichého hlasu. A doufám 
i ve vaši shovívavost, nenajdete-li v tomto čísle 
zaznamenáno všechno, co se od dubna v našem 
sboru událo. Tohle číslo je vlastně takový 
speciál. Říká hlavně: Jarmila je jen jedna, na ni 
vzpomeneme, jí poděkujeme za všechnu 
obětavou práci… a taky nám chybí! Ano, klid, 
pokoj… Advent je myslím pro spočinutí 
nanejvýš vhodné období. Zkusme to. Bez shonu, 
s myšlenkou na ty, kteří čelí zimě, hladu, 
nemocem, úzkostem, Zlému v hrůzných 
podobách války a násilností. S vděčností za naše 
blízké, kteří jsou tu s námi, i za ty, kteří tu už 
nejsou, ale se kterými jsme mohli nějaký čas jít 
společně. Pokojný advent přeji!  

 

Tvoříme jedno tělo 

promluva na adventní pobožnosti 21. 12. 2016 

Jarmila Chytilová 

Efezským 3, 14–19; 4, 1–7 a 15–16; L 1, 45  

Milí bratři a sestry, pokoj vám! 

Scházíme se poslední středu před svátkem 
narození Páně. Ptala jsem se v modlitbách, co 
bychom si měli dnes zdůraznit, nad čím bychom 
se měli zamyslet a o co usilovat. Dostala jsem 
odpověď, že máme mluvit o vztazích, o vazbách 
mezi lidmi, mezi sebou a Bohem, dostala jsem ji 
především ve dvou písních. První sloku té první 
písně jsme již zazpívali – …tvoříme jedno tělo, 
slyšíme Kristův hlas (píseň č. 335) – a druhou 
píseň zazpíváme na závěr naší pobožnosti – 
Pane, dej, ať nás nic už nerozdvojí (píseň 
č. 294). 

Apoštol Pavel mluví na mnoha místech o tom, že 
tvoříme jedno tělo, spojené jedním Duchem. Pro 
dnešní zamyšlení jsem vybrala slova z jeho 
dopisu do Efezu, doporučuji vám přečíst si tento 
dopis doma znovu. Teď si připomeňme několik 
veršů: Jedno tělo a jeden Duch, k jedné naději 
jste byli povoláni; jeden je Pán, jedna víra, jeden 
křest, jeden Bůh a Otec všech, který je nade 
všemi, skrze všechny působí a je ve 
všech. Každému z nás byla dána milost podle 
míry Kristova obdarování (Ef 4, 4–7). 

Každému z nás, proto si máme být navzájem 
oporou nejen ve zlých časech, proto tvoříme 
společenství, proto se učíme spolu vycházet, 
myslet na to, co slouží druhým, nejen nám 
(Fp 2, 4). Proto se také nemáme uzavírat do sebe 
a do svých ghett, libovat si třeba, že je nám ve 
společenství dobře, a nemyslet na to, že Bůh má 
rád i ostatní lidi a chce, aby všichni lidé došli 
spásy a poznali pravdu (1 Tm 2, 4). Máme se 
přátelit s lidmi, stýkat se s nimi, mluvit s nimi, 
chodit mezi ně, zvát je mezi sebe, do 
společenství, aby se Boží království šířilo. 

Je nade všemi, skrze všechny působí a je ve 
všech. Pán Ježíš je s námi, je se mnou, s tebou, 
po tvé pravici, nad tebou, vedle tebe, kolem tebe, 
v tobě. Říká nám: jsem s tebou, neboj se, jen 
důvěřuj a čti mé slovo, čistí tě, posiluje, vyučuje, 
vede. Vždyť proto se narodil, aby nás přijal 
k sobě, abychom tvořili jednotu v různosti. Je 
s námi stále, vždyť proto se narodil, aby vydal 
svědectví pravdě, abychom se radovali, abychom 
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byli zachráněni. Abychom našli cestu – On je ta 
cesta, pravda a život. Abychom byli nasyceni – 
On je ten chléb života. Abychom byli napojeni – 
On dává vodu živou. 

Proto nás apoštol Pavel prosí přes mnoho 
staletí: Proto vás já, vězeň kvůli Pánu, prosím, 
abyste tomu povolání, kterého se vám dostalo, 
dělali čest svým životem, vždy skromní, tiší 
a trpěliví. Snášejte se navzájem v lásce (Ef 4, 
1–2). 

 Skromní, tiší, trpěliví – jak nám to jde? Víme, 
že skromnost, tichost, trpělivost patří mezi ovoce 
Ducha svatého, že to nezvládneme sami, že to 
v nás působí Duch, když se necháme prostoupit 
vší plností Boží, jak jsme dnes slyšeli. Učme se 
tichosti, přebývejme s Pánem v tichu 
a naslouchejme Jeho tichému hlasu, 
naslouchejme a mlčme… To neznamená 
nemluvit, ale mít pokoj v srdci, mluvit to, co 
přináší posluchačům pokoj, užitek. Ticho léčí 
a uzdravuje, Pán nás chce uzdravit. Blaze 
tichým, neboť oni dostanou zemi za dědictví, 
ve vánoční liturgii zpíváme: blahoslavení lidé 
tiší, neboť oni světem vládnout budou. Dnes si to 
ještě nedovedeme představit, ale u Boha není nic 
nemožného a Jeho zaslíbení platí. Blahoslavení, 
kteří uvěřili, že se jim splní to, co jim bylo 
řečeno od Pána (podle L 1, 45). 

Milí bratři a sestry, Pán je blízko. Nyní si 
připomínáme Jeho příchod na svět jako malého 
bezbranného dítěte, ale On je tu s námi stále 
přítomen a skrze víru chce přebývat v našich 
srdcích a jednou přijde ve slávě. Odevzdejme se 
mu cele, aby nás už nic nemohlo rozdvojit, aby 
se pro bohatství Boží slávy v nás Jeho Duchem 
upevnil „vnitřní člověk“, aby Kristova láska, 
která přesahuje veškeré poznání, mohla z nás 
proudit do světa, mezi naše blízké, mezi přátele, 
mezi naše známé i mezi ty, které jen tak 
potkáme, protože nic se neděje jen tak. Proto se 
nechme vést Božím duchem a buďme připraveni 
k pohotové službě evangeliu, dobré zprávě, že 
Boží království je blízko a právě o Vánocích 
dostalo lidstvo ten největší dar. 

Buďme pravdiví v lásce, ať ve všem dorůstáme 
v Krista. On je hlava, z něho roste celé tělo, 
pevně spojené klouby navzájem se podpírajícími, 
a buduje se v lásce podle toho, jak je každé části 
dáno (Ef 4, 15–16). Buďme dobrými údy Jeho 
těla a nebojme se, radujme se, On je s námi po 
věky věků. Amen. 

K žalmům (duben 2023) 

Bůh od nás neočekává dokonalost, ale víru. Ten, 
kdo půjde do zatracení, tam nepůjde proto, že by 
spáchal ten či onen hřích. Půjde tam proto, že 
nepřijal spásu, kterou Bůh nabízí. 

Dan Drápal: Úvahy nad žalmy 

Bože, odpusť hříšnost, malost 
Vzdálena je dokonalost 
srdci mému – ubohému 

Víru hledám, lidská duše 
Stiskni ruku jednoduše 
shůry danou v uvítanou 

podklady a první koncept Jarmila Chytilová, 
báseň upravila Pavla Vlková 

 

Vzpomínka na Jarmilu (syn Petr) 

Vážení hosté, sestry a bratři, dovolte mi jménem 
celé rodiny poděkovat za projevenou soustrast 
a všechna povzbudivá slova. Byl jsem požádán, 
abych řekl něco o životě své maminky. Popsat 
v pár větách 80 let života není snadné a vždy 
bude zavánět zjednodušením. Pokusím se 
alespoň trochu přiblížit důležité životní milníky 
a vystihnout její osobnost. 
 

 

Maminka se narodila v pohnutých časech 
2. světové války; na svět přišla 4. září 1942 
v Mladé Boleslavi do rodiny faráře Církve 
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československé Mojmíra A. Beneše a Jarmily 
Benešové, rozené Alexanderové. O dva roky 
později dostala dva bratry, dvojčata Mojmíra 
a Michaela. Dětství prožila v Mladé Boleslavi, 
kde tatínek sloužil. Léto trávila s maminkou 
a bratry v Krkonoších, kam za nimi tatínek 
dojížděl. Svá školní léta pak trávila 
v Pardubicích, kam se rodina přestěhovala. 
Tatínek byl oblíbeným farářem a nechtěl 
spolupracovat s režimem, proto byl za trest 
poslán do „rudého“ Kladna. Maminka tak svá 
středoškolská studia na tzv. jedenáctiletce, dnes 
by se řeklo na gymnáziu, musela dokončit 
v Kladně. Ačkoliv patřila mezi premianty a ráda 
by studovala na vysoké škole, nebylo jí to 
umožněno, neboť měla špatný původ, byla 
dcerou faráře. Chtěla se věnovat práci s dětmi, 
ale prý by na ně měla špatný vliv díky víře, ve 
které vyrůstala. Proto ve svých 17 letech 
nastoupila do továrny, národního podniku Kablo 
Kladno, ve kterém pak zůstala, byť na různých 
pozicích, až do odchodu do důchodu. V dalších 
letech se ovšem i nadále snažila dostat na 
vysokou školu. Po několika letech jí jako dělnici 
v továrně s doporučením bylo umožněno dálkově 
vystudovat Vysokou školu chemicko-
technologickou v Praze. Díky uvolnění režimu 
koncem šedesátých let plánovala další studium 
v zahraničí, vyjet však už nestihla kvůli uzavření 
hranic. Dále tak pracovala jako chemický 
inženýr v laboratořích Kablovky. 

S dospíváním přicházelo i přehodnocování víry, 
ve které vyrůstala. Zajímala se hlavně 
o východní spiritualitu, zejména jógu 
a budhismus. Své tehdejší hledání smyslu života 
popisovala jako zkoumání veškerých světských 
radostí a označovala se za „marnotratnou dceru“ 
podle známého Ježíšova podobenství 
o marnotratném synu, který zpřetrhal vazby 
k otci a rodině a vydal se do světa si užívat. 
A zatímco její mladší bratři už zakládali rodiny, 
ona sama spíš bloudila a s blížící se pětatřicítkou 
se tázala: „Bože, co tady budu dalších 35 let 
dělat?“ Krátce na to ji ale kolegyně z práce 
seznámila s nezadaným mužem, majícím ve své 
péči malého syna. Se Zdeňkem si porozuměli 
a po pár měsících byla svatba. Brali se v únoru 
roku 1977. Následujícího roku se jim narodil syn 
Petr, kterého o rok a půl následoval syn Jiří. 
Syny podporovali jak při studiu, tak v rozvoji 
hry na hudební nástroje a zdravém životním 
stylu. Oba byli činnými cvičiteli v oddíle 
základní rekreační tělesné výchovy Kablo 

Kladno. Po revoluci pak působili jako vedoucí 
turistického oddílu mládeže, který posléze 
transformovali ve skautský oddíl, který společně 
vedli. 

Do porevoluční doby spadá ovšem i maminčin 
opětovný zájem o křesťanství. V husitském 
sboru se tehdy začalo formovat křesťanské 
společenství kolem faráře Stanislava Jurka. 
Zatímco táta se angažoval v sokolském hnutí, 
jehož hlavní myšlenkou je: „ve zdravém těle 
zdravý duch“, maminka se pustila do 
intenzivního studia všeho, co souviselo 
s křesťanstvím, a hledala, co to znamená být 
veden Duchem svatým. A jako onen marnotratný 
syn se pokorně vrátil k rodině, tak i ona cítila, že 
se vrací, kam patří. Do křesťanského 
společenství přivedla i své syny. A zatímco starší 
syn později vystudoval chemii, mladší našel 
zalíbení v teologii a stal se farářem. Po odchodu 
do důchodu nelenila a kromě neustálého studia 
Písma se stala pastorační asistentkou. Částečně 
se věnovala péči o malé děti, což souviselo jistě 
i s tím, že se postupně stala babičkou pěti 
vnoučat. Značnou pozornost věnovala návštěvám 
seniorů v domácnostech i domovech důchodců. 
Její oblíbenou činností bylo i rozdávání 
křesťanských letáčků a rozhovory o víře. Byla 
vždy otevřená a při rozhovorech vstřícná. Uměla 
si získat důvěru jak starších lidí, tak vrstevníků. 
I mnoho mladších lidí však u ní nacházelo vlídné 
přijetí, hledali u ní radu nebo jen pochopení 
a vcítění se.  

 

S přibývajícím věkem ovšem přicházely i různé 
nemoci. Čas trávený na nemocničním lůžku 
brala vždy jako možnost hovořit s dalšími 
pacienty o smyslu života a křesťanské víře. 
Nevnucovala se, ani nemusela, její způsob života 
byl tím nejlepším svědectvím. To se obzvlášť 
projevilo v posledních měsících maminčina 
života. Po dvou letech od operace nádoru 
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slinivky se nemoc vrátila. V lednu jí lékaři 
oznámili, že je možná již jen symptomatická 
a paliativní léčba s výhledem přežití v řádu 
měsíců. Jiným by se nejspíš zhroutil svět, ale 
maminka zbývající čas využila k rozloučení 
s přáteli a rodinou. Jak sama říkala, byla šťastná, 
že je obklopena láskou, a to jak lidskou, tak 
Boží. A sama i tuto lásku rozdávala. Statečností 
a klidem, se kterým svou nemoc snášela, byla 
vzorem pro mnohé. Ukazovala, že její cesta zde 
nekončí, ale pokračuje dál, a byla zvědavá, co ji 
čeká. Jsme smutní, že od nás odešla, ale jsme 
vděčni za její život a službu všem bližním. 
Věříme, že je nyní u svého Pána. Je nám všem 
vzorem dobrého člověka a křesťana. 

Jako její syn jsem ji znal trochu jinak než většina 
z vás přítomných. Odmalička jsem mohl 
pozorovat její silné stránky, ale možná že 
cennější bylo vidět, jak se vypořádává s těmi 
slabšími. Příkladem mi byla, když překonávala 
nepřízně osudu. Často mluvila o překrývání 
problémů láskou. Jsem rád, že jsme s maminkou 
měli vždy hezký vztah. 

Jistě ale každý, kdo se dnes s ní přišel rozloučit, 
má nejednu vzpomínku a zážitek nebo něco, 
s čím mu pomohla. Na stuhách květin je psáno 
o vděčnosti. Nejen rodina a křesťanský sbor, ale 
i všichni shromáždění i ti, kteří nemohli dorazit, 
jsme Jarmile vděční za mnohé. Děkujeme. 

Petr Chytil, rozloučení s JCh., 3. 6. 2023 

 

Vzpomínka na Jarmilu (Pavla) 

Vážená rodino, vážení přátelé, milí bratři, milé 
sestry, 

a chce se mi především napsat: moje milá 
Jarmilo! Hned jak jsem sedla k přípravě této 
vzpomínky, měla jsem pocit, že se mi dívá přes 
rameno, usmívá se a říká, že to určitě musím dát 
do Nahoru, sborového časopisu, který léta vedla 
a o který vzorně pečovala. Ale od začátku. 

Říkám-li od začátku, myslím tím od začátku naší 
třicetileté známosti. Setkaly jsme se jako dvě 
ženy, které ve stejné době pocítily touhu 
a potřebu patřit do Boží rodiny a konkrétního 
křesťanského společenství. Do kladenského 
sboru Církve československé husitské jsme našly 
cestu téměř současně, Jarmila možná tak o půl 
roku dříve. Já jsem byla matkou se dvěma 
malými dcerami, tříletou a roční, Jarmila měla 

dva -náctileté hochy. Více jsme se sblížily hned 
na první sborové dovolené v Orlických horách. 
Jarmila se svými syny byla totiž ochotná vzdát se 
některých společných výletů, aby dělala 
společnost matce, která nemohla s tak malými 
dětmi (i když by velmi ráda) zvládnout horský 
terén a stačit tempu ostatních. Pamatuji se, jakou 
obrovskou cenu pro mě mělo, když si Petr nebo 
Jirka dali na záda krosnu s malou Martinkou, 
řvoucí jim do ucha, protože chtěla být u mámy. 
Byla to po čtyřech letech první soustavnější 
možnost oddechu a jsem za ni dodnes Jarmile 
i jejím synům vděčná. Za dva roky, rovněž na 
sborové dovolené, se ukázalo, jak oboustranně 
výhodná naše tzv. spolupráce je. Děvčata 
povyrostla, ale svoje porce jídla zkonzumovat 
ještě nezvládla. Přebytky se velmi hodily dvěma 
dorůstajícím mladíkům. Jarmilu jsem v té době 
už přijala za svoji mladou maminku či starší 
sestru. Měly jsme k sobě velmi blízko, rozuměly 
jsme si v lidské i duchovní rovině, podobně jsme 
vnímaly svůj vztah k Bohu, otázky víry, služby 
i oběti. Obdivovala jsem Jarmilinu ochotou, 
poctivost, preciznost a zodpovědnost ve všem, co 
dělala nejen pro svoji rodinu, ale také pro sbor 
i církev obecněji. Pracovala s dětmi, seniory, 
působila v radě starších, měla na starosti 
dokumentaci, internetové stránky, matriku, již 
zmiňovaný časopis Nahoru, starala se 
o ekumenické aktivity i aktivity zaměřené na 
vztah k Izraeli a jeho lidu. Byla velkou znalkyní 
Bible, pamatovala si na rozdíl ode mne nejen 
znění textů, ale i přesně, kde je v Bibli najde. 
Byla inteligentní, systematická, pečlivá, 
domýšlela věci a dotahovala do úspěšných 
konců. Byla hluboce věřící ženou, moudrou, 
zkušenou a laskavou průvodkyní (a to nejen 
mojí) v našich životních zkouškách, 
modlitebníkem a zpovědníkem, statečnou 
a odpouštějící manželkou i matkou 
a v posledních letech velkou svědkyní víry 
v souvislosti se svou nemocí. Teprve teď také 
zjišťujeme, kolik praktických věcí do poslední 
chvíle zvládala a v čem všem si teď musíme 
poradit bez ní… Jsem Bohu nesmírně vděčná za 
Jarmily život, za to, že jsem ji směla poznat, 
a věřím, že totéž můžete říct vy všichni, kteří zde 
dnes jste, i mnozí, kteří se přijít rozloučit 
nemohli. Jsme smutní, protože nám chybí. Ale 
chybí nám proto, že ji máme rádi, že jsme jí byli 
obdarovaní. Že s Jarmilou jsme jiní a bohatší, 
než kdybychom část své cesty nešli s ní. 
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Posíláme Ti, Jarmilo, naše poděkování – s úctou, 
láskou a vděčností. Slibuju, že co se časopisu 
Nahoru týče, tenhle příspěvek tam nezapomenu 
dát. A jsem si jistá, že vždycky při přípravě 
časopisu budu cítit tvůj laskavý dohled. 

Otče a Pane, děkujeme ti za Jarmilu a za vše, čím 
nám byla a co si poneseme s sebou. A děkujeme 
ti za sdílenou víru i naději, že až se naplní i naše 
dny, setkáme se v lásce a radosti u Tebe 
a s Tebou. Amen. 

Pavla Vlková, rozloučení s JCh., 3. 6. 2023 

 

Na procházce s dušezpytkou 

Múza honí moje snění, 
i když jsem si vzala prášek na spaní… 

Venku už jsou slyšet ptáci, 
co si jen tak pro legraci do nebes vyzpěvují. 
Včera jsem tu měla psycholožku, 
dušezpytka říká si. 

Ukazovala jsem jí své básně, 
ale venku bylo krásně, 
že jsem o procházku řekla si. 

Procházely jsme se spolu venku – 
já s chodítkem kvůli odpočinku. 
Přivítaly nás rozkvetlé keře, stromy, 
taky zajíc mezi domy… 

Slunce zářilo, na nás se smálo. 
Jakoby to ještě bylo málo, 
že nám příště přidá víc. 

Ptáci pěli z plných plic 
a my se jen tou krásou kochaly, 
své duše v kráse stvoření vykoupaly. 

Díky za tu procházku! 
Mám však ještě otázku: 
Copak tahle Boží krása nepomůže, 
aby každý měl své růže v duši rozkvetlé? 

Pane, prosím: těm, kteří zakletí jsou 
ve svém prožívání sebe, 
že nedovedou vidět ani krásu z nebe, 
svou láskou dej vyjít ze zajetí. 

Kéž ta krása dotkne se i lidí. 
kteří všechno černě vidí! 

 

Jarmila Chytilová, převzato z FB 2. 5. 2023 

 

Vzpomínka „dušezpytky“ 

Když mi poprvé paní Jarmila otvírala své dveře 
(v rámci domácí paliativní péče jezdím na 
návštěvy) ve třetím patře bez výtahu, nevěřila 
jsem svým očím. Zářivý úsměv, vizáž i veselá 
energie. Přestože jí před chvílí odčerpali z břicha 
šest litrů vody, hýřila optimismem a dobrou 
náladou. Cítila se lehká a působila dojmem 
veselé holčičky, která odcupitala z dvojité jízdy 
na řetízkovém kolotoči. Když jsem usedla, 
s lehkou stydlivostí mi věnovala svoje veršování: 
Já malé poupě, já stojím v koutě... Jako malá 
jsem tuto veršovánku také říkala. Naše holčičky 
se propojily. Při druhé návštěvě jsem jí přivezla 
Anděla lásky z keramické hlíny od šikovného 
Matěje, čistého a upřímného klučíka v dospělém 
těle. Netušila jsem, že paní Jarmila anděly sbírá. 
Jen jsem věděla, že tento k ní prostě patří.  

Rozum (stejně jako smysly) někdy pěkně kecá. 
Nebo zoufale nestíhá. Došlo mi to, co její přátelé 
a blízcí vědí dávno. Byla jsem na procházce 
s Andělem. Andělský čas plyne jinak. Lidských 
osmdesát let je jen maličký zlomek dlouhé 
andělské pouti. Díky za tu procházku. Díky za 
básnický gejzír lásky, upřímné vděčnosti za 
drobnosti a radosti z každičkého kousku života.  

Eva Šilarová, převzato z FB 3. 5. 2023 

 

 

 

Pět stránek věnovaných sestře Jarmile. Pět 
stránek časopisu, kterému dala spoustu času, 
úsilí – s radostí, že může pracovat na Božím díle. 
Tak, (teď se zhluboka nadechuju, přebírám 
štafetový kolík a nevděčnou roli šéfredaktora):  

Pište, dávejte mi příspěvky, nenechávejte se 
prosit, upomínat, prostě – dělejte sobě i Bohu 
radost! 
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Ze života sboru 

S omluvou: tahle rubrika tentokrát zdaleka není 
tak obsažná, jak jste zvyklí. Přehled toho, co 
jsme společně zažili, ale je! Považovala jsem za 
potřebné připomenout hlavně letní dovolenou 
a v adventním čase předložit pastorační dopis 
bratra faráře. Navíc jsem (zcela v termínu 
a iniciativně!) dostala od Jiřího Tučana zprávu 
o výletu do Tuchoměřic.  

Co jsme společně zažili? 

1. 4. přednáška J. Beneše Humor ve Starém 
zákoně 
22. 4. výlet na Vinařickou horku 
2. 6. Noc kostelů (cca 40 návštěvníků!) 
3. 6. svatodušní soustředění a poslední 
rozloučení s Jarmilou Chytilovou 
10.–11. 6. sjezd Ohře 
29. 7.–4. 8. letní dovolená 
30. 9. výlet do Tuchoměřic 
11. 11. tvořivá vánoční dílna pro děti 
 

Co je před námi? 

So 25. 11. od 17 hod. přednáška Izrael očima 
průvodce a biblického badatele, tématem provází 
Radek Hejret 
So 2. 12. od 14 hod. adventní soustředění sboru 
Ne 3. 12. od 10 hod. dětská bohoslužba spojená 
s návštěvou Mikuláše 
Středeční adventní pobožnosti: 29. 11., 6. 12., 
13. 12. a 20. 12. od 17 hod. (sdílení bude jako 
obvykle od 16 hod.) 
12. 12. od 17 hod. vánoční koncert Ženského 
pěveckého sboru Smetana 

Letní dovolená  

Milí přátelé, 

dostala jsem od mámy za úkol napsat do Nahoru 
pár vět o letní dovolené, aby nezapadlo, že 
proběhla. Něco napíšu, jen nevím, jestli to 
nebude spíš o nás než o samotné dovolené, 
protože se třemi malými dětmi jsme se zdaleka 
nezúčastnili všech společných aktivit. 

Dovolenou jsme tentokrát strávili v Jablonci nad 
Jizerou v Krkonoších, v prostorném penzionu 
„Na Stráži“ s nepohodlnými postelemi, ale zato 
se skvělými snídaněmi, krásným výhledem 
a dostatkem společenských místností, ve kterých 
se mohli pohodlně zabavit zároveň dospělí, děti 
i mládež. 

Tématem bylo „to, co nám brání žít s Bohem“ 
a osobně jsem velmi ocenila přednášku docenta 
Beneše, přijde mi užitečné si občas poslechnout 
někoho odjinud, přinese to něco navíc. Přece jen 
si přiznejme, že uvnitř našich sborů už své 
pohledy a zkušenosti často dost známe, nehledě 
na to, že často mluví (mluvíme) stále ti stejní. 
Myslím si, že bychom návštěvu nějakého 
externisty měli na dovolených zavést pravidelně. 
Ostatní programy byly také fajn, ale zdaleka 
jsem se nezúčastnila všech, protože jsem 
uspávala plačící drobotinu. 

Závěrem si dovolím jednu stařecko-nostalgickou 
poznámku. Vzpomínám na desítky letních, ale 
i zimních dovolených, kterých už jsem se 
zúčastnila, na ty, kde jsme si ještě sami vařili, na 
tu, kde jsem se učila jezdit na snowboardu, na tu, 
kde jsem se dozvěděla, že Jitka chodí s Pavlem, 
na tu, kde jsme jako mládež zaúkolovali dospělé, 
aby veršovali o Marii a Martě, na tu, kam s námi 
poprvé jel Ctibor, na tu, kde Láďa na bojovce 
lezl z kanálu, i mnohé další. Spousta lidí, kteří 
s námi na dovolené jezdívali, už nejezdí. Jezdí 
zase mnozí jiní. Co mě na posledních 
dovolených těší, je mládež, vypadá soudržně. 
Doufám, že jim to vydrží aspoň tak jako nám. 

Martina Škutová 

Děti mezi králi 
Podíváme-li se do Písma, najdeme v něm mnoho 
příkladů panovníků a králů. Někteří se vyrovnají 
se svým povoláním, a to myslím v pravém slova 
smyslu, ke slávě Boží a užitku poddaných, jiní 
neobstojí. Letošní program pro děti z naší 
církevní dovolené byl zaměřený na toto téma. Ve 
čtyřech setkáních se měly prostřednictvím 
nejrůznějších her, kreativních úkolů, textů 
a písniček s těmito postavami a jejich odkazem 
seznámit. 

 Pro dospělé to nebyl vždy lehký úkol, 
aby poutavou a nenásilně didaktickou formou 
děti s těmito králi seznámili. Chtělo to 
promýšlení a přípravu sahající často dost 
dopředu před naši dovolenou, věkový rozestup 
mezi dětmi nebyl zrovna malý. Dana 
Klozbergová samozřejmě vše materiálně 
zajišťovala a vybavila nás před odjezdem vším, 
co jsme potřebovali. 

 A tak jsme s drobným chvěním očekávali 
den, kdy na nás přijde řada. Každé setkání bylo 
věnováno jedné postavě, a aby vše mělo nějakou 
spojovací nit, na každou postavu byl krátký 
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rýmovaný text, který děti, ty větší i ty nejmenší, 
zvládly. A jakým králům jsme se vlastně 
věnovali? Napoví naše rýmovánky. 

 
Saul 
Saul byl král a král byl 
Saul, 
byl by dlouho kraloval. 
Zapomněl na Hospodina 
a to byla velká chyba, 
vystřídán byl Davidem, 
ten kraloval Židům všem. 

 

David 
Začalo to Goliášem, 
s Davidem byl Hospodin, 
bez výzbroje, jenom 
prakem 
zvítězil Jišajův syn. 
A že Boha miloval, 
stal se z něho dobrý král. 

 

Šalamoun 
Moudrost, Bože, tu mi dej 
a království zachovej, 
praví Bohu Šalamoun 
a slibuje věrnost svou. 
Byl však člověk s chybami, 
nevydržel, tak jak my. 

 

Ježíš 
Ježíši náš přemilý, 
pastýři starostlivý, 
chceme ti tu poděkovat, 
že se můžem k Tobě 
schovat 
jak ovečky k pastýři, 
když se večer nachýlí. 

Miloš Feller 

Boží zástup 

 Takto nazval jednu kapitolu slavného románu 
Proti všem Alois Jirásek. Budu psát ovšem 
o zástupu podstatně méně rázném, který ovšem 
také, alespoň pro náš sbor, něco znamenal. 
Pravda, tatík Žižka by asi auto sestry Pavly, které 
někdo v rámci plnění odznaku „Mladý vandal“ 
poškodil, neponechal bez trestu, takže stromy na 
Okoři by se prohýbaly pod tíhou vandalů, 
aktivistů Letzte generation a jiných nepřátel aut, 
ale i přes tuto velkou nepříjemnost a odporný 
podraz se náš výlet vydařil. 

Vlastně to byla pouť, nikoliv ta s lochneskami 
a střelnicí, ale skutečně duchovní pouť. Uznejte 
sami: začátek v Kovárech pod Budčí, kam junoš 
Wenceslaw chodil do školy (možná i za školu). 
Tam nás tuchoměřický farář bratr Petr Vopálka 
uvítal na pouti Božím slovem. 

Okořským údolím jsme došli ke stejnojmennému 
hradu, který patřil postupně několika pražským 

měšťanům. Na Okoři, kde část dnešních junošů 
navštívila s nadšením cukrárnu, došlo k doplnění 
výpravy na plný počet a šlo se na Malé Číčovice. 
Tam nás bratr Vopálka seznámil s historií 
i současností osmiboké kaple z roku 1712, kterou 
dali postavit „českých knížek hubitelé lítí“, což 
nebyl zrovna nejšťastnější příměr od Karla 
Havlíčka Borovského. Osmiboká kaple je místní 
dominantou, v současné době patří obci a je 
využívána pro různé světské slavnostní 
příležitosti. 

Následoval pochod asi padesátičlenného houfu 
krásnou náhorní plošinkou do Tuchoměřic. 
Cestou jsme minuli odbočku k podstavci 
pomníku sv. Salvátora, celá ta planina se jmenuje 
U Salvátora. Někteří navštívili jeskyni 
sv. Františka, zarostlou trním. Pokud by chtěl 
zpovědník z tuchoměřického kostela sv. Víta 
opravdu účinně potrestat zvláště těžké hříšníky, 
měl by je poslat, aby tu jeskyňku vyprostili z trní 
toliko pomocí zahradnických nůžek. Krví by tak 
smyli své těžké hříchy.  

Minuli jsme po pravé ruce návrší s několika 
stromy a kameny (snad mohylu) a došli k soše 
Imaculaty. Zvláštností cesty od kaple 
v Číčovicích je to, že na necelých třech 
kilometrech jsou minimálně tři náboženské 
objekty, dnešní móda by řekla instalace. Je to 
návrší Salvátor s asi třímetrovým sloupem sochy 
světce, zmíněná jeskyně Francesca de Assisi 
a konečně socha Immaculaty, ženy sluncem 
oděné, která stojí na tom dávném hadovi, který 
sluje ďábel. Socha je rovněž na třímetrovém 
sloupu. 

Pak už nás čekal sestup do Tuchoměřic, letmá 
prohlídka kláštera a nakonec hájemství bratra 
Vopálky, tedy Husův sbor. Po duchovním slovu 
jsme měli možnost vyluštit několik testů a na 
závěr se podívat do věže ke třem zvonům. Ty 
obsadila chlapecká mládež a nás, báby a dědky, 
k nim milostivě pouštěla. No a na sám závěr 
vydařeného výletu ještě čekalo posezení na farní 
zahradě. 

Dodatek: Protože až na mapě doma jsem zjistil, 
co všechno se na místě nachází, dali jsme si 
z manželkou sólo výlet od číčovické kaple do 
Tuchoměřic další sobotu. Autobus nás sice 
krapet zradil, dle jízdního řádu na internetu měl 
jet ve 13:32, ale na konečné u Oázy jiný řád 
hlásal, že jede ve 13:08. Neztratili jsme naději, 
zajeli jinou linkou na konec Buštěhradu a odtud 
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(jak jinak než pěšky) do Číčovic. Za 
pětikilometrovou zacházku jsme byli 
v Číčovicích odměněni stánkem se zmrzlinou 
a po mnoha letech jsme si popřáli tu v kornoutu. 
Navštívili jsme navíc podstavec sochy Salvátora, 
háj připomínal dobu dávných předků z doby 
únětické, kteří v kraji kolem roku 1700 před 
Kristem žili a uměli to už s bronzem, jeskyni 
Prosťáčka Božího a patrona ekologie a ještě i 
snad mohylovitý kopeček s velkými kameny.  

Krásný kus středočeského venkova, průsečík 
civilizací a místo opravdu přinášející do našich 
duší Boží mír, v naší době tak potřebný. Díky, 
Pane. 

Jiří Tučan 

Pastorační dopis před Vánoci 

„Hospodin mi řekl: Ty jsi můj syn, já jsem tě 
dnes zplodil.“ Žalm 2, 7 

Vážené sestry a bratři v Kristu, 

rok 2023 se blíží pomalu ke svému závěru, 
a proto si dovolíme Vás pozdravit v době 
adventu. Advent, období církevního roku před 
Vánocemi, je doba plná očekávání. Společně 
mysleme na to, že jsme díky Bohu přijali dar 
víry. V něho jsme uvěřili, s ním žijeme. To 
nejdůležitější, co prožíváme v našem sboru, ve 
společenství církve, nejsou jen svátky a oslavy, 
ale společenství se samotným Hospodinem. To 
On tvoří jednotu v našem středu. Pokud se stane 
náš duchovní život pravidelným a osobním, pak 
máme co nabídnout a co dát nejen našim bratrům 
a sestrám v církvi, ale i dalším lidem, se kterými 
se stýkáme každý den.  

Milí přátelé, tento dopis je jednou z mála 
možností, jak některé z Vás po delší době 
oslovit. Děkujeme Pánu Bohu při každé 
vzpomínce na Vás a modlíme se, aby nás Pán 
všechny chránil a vedl. Ať jsme kdekoliv, 
vězme, že jsme neoddělitelnou součástí Jeho díla 
a On je s námi ve všem, čím si procházíme.  

Vánoční svátky by neměly být pro nás jen 
shonem a nakupováním. Křesťanské Vánoce 
znamenají mnohem víc. Přinášejí světlo do 
našich temnot, naději do zoufalství, pokoj do 
našeho neklidného života. Kladenský sbor je 
otevřené místo pro každého, kdo hledá cestu do 
Božího Království.  

Ať vás stále chrání a opatruje Ten, který přišel 
na svět před dvěma tisíci lety, ten zaslíbený 
Zachránce, jehož narození si připomínáme 

o Vánocích. Přejeme Vám požehnaný adventní 
čas i požehnané vánoční svátky a děkujeme 
všem, kteří jste součástí našeho sboru a aktivně 
se na jeho činnostech podílíte. 

Na závěr vás srdečně zveme na vánoční akce 
a přejeme Vám požehnané svátky a požehnaný 
nový rok 2024. 

Phanuel Osweto, farář, prosinec 2023 
 

Program setkávání o Vánocích 
Ne 24. 12. Štědrý 

den 
bohoslužby 15 hod. 

a 23 hod. 
Út 26. 12. Štěpán bohoslužba 10 hod. 
Ne 31. 12.  Silvestr bohoslužba 

silvestrovské 
posezení 

10 hod. 
15 hod. 

Po 1. 1. 
(2024 ) 

Nový rok ekumenická 
bohoslužba 
a požehnání 
do nového 
roku 

16 hod. 
náměstí 
Starosty 
Pavla 

Pravidelná setkávání 
Neděle 9:15 modlitební skupina 

9:30 zkouška zpěvu 
10:00 bohoslužba s péčí o děti 
15:00 mládež 

Pondělí 15:00 setkání seniorů v Domově pro 
seniory 

18:30 mužská skupinka online (liché 
týdny) 

Úterý 15:30 ženská skupinka sdílení dle 
domluvy 

Středa 16:00 sdílení a modlitby 
15:00 biblická hodina (v prosinci 

adventní pobožnosti) 
 20:00 online: biblická hodina (liché 

týdny), sdílení (sudé týdny) 
 
 

Anketa: Přednášky na rok 2024 

Jaká témata by vás zajímala, případně koho byste 
v našem sboru rádi viděli a slyšeli? 

Návrhy posílejte na klozda@email.cz nebo mi je 
sdělte při osobním setkání. Více i na sborovém 
adventním soustředění 2. 12.             D. Klozbergová 

 

Toto Nahoru, další zprávy, 
nedělní kázání, aktuality 
i fotografie naleznete na webu 
http://ccshkladno.unas.cz. 
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